

contingit darauf hinweist, daß der Markgraf zwischen den Vasallen in der Mark und dem Reiche steht, so vermögen wir auch in einzelnen vorgekommenen Thatsachen Belege zu der oben ausgesprochenen Behauptung zu finden. Durch besonders glücklichen Umstand wird durch Quellenzeugnisse gerade die Stellung des Burggrafen von Meißen, des bedeutendsten der Vasallen in der Mark, unwiderleglich bestimmt.

Dipl. Phil. reg. a. 1203⁴⁾): Theodericus Marchio bona quaedam, quae ipse ratione marchiae Misnensis in feodo ab imperio tenebat, cum aliis quibusdam possessionibus, quae titulo verae proprietatis ad ipsum pertinebant, concessione nostra nomine concambii commutavit, et facto concambio ut rationabilius eadem bona et firmius permanerent, ecclesiae — ad Cellam S. Mariae contradidit, pro his autem bonis praedium quoddam Birmiz dictum Marchiae Misnensi assignando contradidit atque a nobis feodali jure recepit.

Es fand in diesem Falle eine Entäusserung von Gütern statt, die zu aliorum feudum, quod pertinet marchiae, nämlich zur Burggrafschaft Meißen, gehörten, wie wir nicht aus der königlichen Urkunde, wohl aber deutlich aus einer alten Erwerbungsliste des Klosters Altzella⁵⁾ ersehen. Hier wird der ganze Hergang dargestellt: Erat autem villa quae dicebatur Cotenewiz contigua Uliz, quae de manu imperatoris venerat in dicionem marchionis, de manu marchionis in manu praefecti Meineri, de manu Meineri in manu Bernhardi de trebicin, de ma. bernhar. in man. cuiusdam militis Ekehardi. datae sunt (sc. a Cellensi monasterio) autem bernardo LX. m., ut eandem villam redimeret a milite suo Ekehardo, quod et factum est. qui bernardus resignavit praefecto. Cui praefecto datae sunt XV. m. Qui praefectus resignavit marchioni, et marchio imperio scilicet regi Philippo et Philippus ecclesiae insuper et confirmavit cirografo suo. Praeterea datae sunt (scil. a monasterio Cellensi) XL. m., ut daret recompensationem praefecturae quod et fecit i. praedium birmiz. Das Kloster zahlte demnach dem Markgrafen 40 Mark, damit er aus diesen den Bestand der Burggrafschaft, indirect also auch der Mark, als deren integrirender Theil die Burggrafschaft anzusehen ist, wieder ergänze — in recompensationem praefecturae. Die königliche Geneh-

⁴⁾ Schultes I. l. 419.

⁵⁾ Bericht der deutschen Gesellschaft zu Leipzig 1840. S. 33.